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 هشدار عضو کمیسیون صنایع 
و معادن درباره قیمت ارز

لطف ا... سیاهکلی نماینده قزوین، آبیک و البرز و 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در جلسه 
روز چهارشنبه ۹ آذر ۱۴۰۱ مجلس شورای اسلامی 
در نطق خود با تبریک فرا رسیدن روز پرستار، از 
وزیر بهداشت و درمان خواست تا وضعیت شغلی و 
درآمدی پرستاران را مورد توجه قرار دهد. او تاکید 
کرد: دنیا، استکبار جهانی و اذناب آنها بدانند که مردم 
ایران خداپرست، اسلام دوست و عاشق کشور بزرگ 
ایران هستند و تا زمانی که نظام اسلامی در مسیر 
انقلاب، اهداف امام راحل و منویات رهبری قرار 
دارند، از آن دفاع می کنند و تا پای جان پای تمامیت 
ارضی کشور می ایستند و این عشق را نیز همگان در 
حوادث اخیر دیدند و دیدند که مردم چگونه صف 
خود را از صف تجزیه طلبان جدا کردند. این نماینده 
مجلس ادامه داد: بر مسئولان است که تمام همت 
خود را برای اثبات کارآمدی دین در عرضه مدیریت، 
با پاسخگویی به نیازهای مردم به کار گیرند و به 
معترض مصلح احترام بگذارند، به نظرات آنها توجه 
کنند و حداکثر توان کشور را مصروف حل مسائل آنها 
نمایند. سیاهکلی بیان کرد: ما نمایندگان مجلس به 
عنوان وکلای ملت وظیفه داریم در مجلس حرف دل 
مردم را بزنیم و از حقوق آنها در تمام امور دفاع کنیم؛ 
مردم به بی عدالتی و تبعیض اعتراض دارند؛ یقیناً این 
اعتراض محترم است و سه قوه باید در اجرای عدالت و 
رفع تبعیض اقدام اساسی را در دستور کار قرار دهند. 
او با اشاره به دهک بندی در حوزه دریافت یارانه اضافه 
کرد: بخشی از مردم به دلایل غیر واقعی از دریافت 
یارانه محرومند که اولین اقدام وزیر جدید رفاه باید 
رفع این مشکل باشد. یکی دیگر از اشکالات، نحوه 
واگذاری مسکن ملی است؛ چرا باید قیمت هر متر 
بالای ۸ میلیون باشد؟ وقتی کارگری در ماه کمتر 
از ۶ میلیون تومان حقوق می گیرد، چگونه می تواند 
برای خرید مسکن ماهی ۲۰ میلیون تومان پرداخت 
کند؟ در دنیا بیش از ۸۰ درصد قیمت مسکن را وام 
می دهند اما سیاست های بانک مرکزی نه تنها وام 
مسکن را حل نکرده است بلکه مردم در این شرایط 
سخت اقتصادی نمی توانند ۵۰ میلیون تومان وام ۱۸ 
درصد بگیرند. درخواست تحقیق و تفحص از بانک 
مرکزی مدت هاست تحویل کمیسیون اقتصادی 
شده اما نمی دانم چرا به صحن مجلس نمی آید. شیوه 
فعلی سیاستگذاری پولی و مالی بانک مرکزی منجر 
به افزایش قیمت ارز خواهد شد. این نماینده مجلس 
همچنین با اشاره به اینکه »همه بدانیم تا ۱۰ سال 
آینده تعداد زیادی از مسئولان و کارمندان کشور 
دهه هشتادی ها هستند«، اظهار کرد: به راستی ما تا 
چه اندازه آنها را می شناسیم و با زندگی آنها آگاهی 
داریم و به آنها آموزش و مهارت مدیریت داده ایم و 

نیازهای آنها را می شناسیم؟  
 

 اعتراض فعالان صنعتی 
به اختلال سامانه بهین یاب 

دبیرخانه صنعت، معدن و تجارت از تداوم اختلال 
در سامانه بهین یاب خبر داد و گفت: از لحاظ ملی 
در حال رفتن به سمت یک یاس سامانه ای هستیم؛ 
یعنی به خاطر این اختلالات وقتی صحبت از سامانه 
می شود دست و دل مردم می لرزد و نگران می شوند. 
علیرضا میربلوک در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
در حال حاضر شاهد اختلال شدید در سامانه بهین 
یاب وزارت صمت هستیم، به طوری که بخش های 
تعلیق، تمدید، انتقال، پروانه بهره برداری، اصلاح 
پیشرفت فیزیکی، بخش دخانیات و رمز ارز کار 
نمی کند و فقط بخش صدور جواز تاسیس صنعتی 
فعال است.  او ادامه داد: این موضوع فقط مربوط به 
وزارت صمت نیست و اخیرا سامانه شهرداری هم دو 
ماه دچار مشکل بود، از لحاظ ملی در حال رفتن به 
سمت یک یاس سامانه ای هستیم. یعنی به خاطر 
اختلال سامانه های مختلف وقتی صحبت از سامانه 
می شود دست و دل مردم می لرزد و نگران می شوند. 
به گزارش ایسنا، او اضافه کرد: بیش از دو هفته پیش 
فاطمی امین، وزیر صمت دلیل اختلال سامانه بهین 
یاب را مشکلات مربوط به راه اندازی نسخه جدید 
عنوان کرده بود. اما طبق اعلام تولیدکنندگان این 

مشکل هنوز برطرف نشده است. 
 

 حذف تعرفه صادرات پیاز
 گوجه فرنگی و سیب زمینی 

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اسلامی گفت که با پیگیری های این کمیسیون 
تعرفه صادرات سه محصول کشاورزی پیاز، گوجه 
فرنگی و سیب زمینی برداشته شد. محمدجواد 
عسکری بیان کرد: طبق ماده ۲۳ قانون دائمی و 
همچنین بند )ش( تبصره ۸ قانون ۱۴۰۱، گذاشتن 
تعرفه بر صادرات محصولات کشاورزی تحت 
هر شرایطی ممنوع است.  او ادامه داد: البته بر 
اساس بند )ش( تبصره ۸ قانون ۱۴۰۱، در صورتی 
تعرفه گذاری برای صادرات محصولات کشاورزی 
مجاز است که دستگاه های متولی مثل وزارت جهاد 
کشاورزی ۶ ماه قبل آن را اعلام کرده تا براساس آن 
تصمیم گیری شود لذا تصمیم خلق الساعه خلاف 
قانون بوده و جایگاه قانونی ندارد. رئیس کمیسیون 
کشاورزی مجلس با اشاره به جلسه روز گذشته 
این کمیسیون گفت: بر همین اساس کمیسیون 
کشاورزی دیروز جلسه ای با وزیر کشاورزی تشکیل 
داد و با پیگیری های صورت گرفته از طریق سازمان 
توسعه تجارت و دو وزارتخانه صمت و کشاورزی 
مقرر شد که از امروز همان تعرفه نیم درصد بر 
محصولات صادراتی مثل گوجه فرنگی لحاظ شود. 
او افزود: بنابراین به دلیل اهمیت موضوع و تولید 
محصولات کشاورزی در استان های خوزستان، 
فارس بوشهر و هرمزگان اعمال تعرفه بر محصولات 
کشاورزی برداشته می شود و صادرکنندگان به 

راحتی می توانند نسبت به صادرات اقدام کنند. 

اخبــــارکوتـــاه

 آغاز پرداخت خسارت دیدگان 
صنعت برق

عبدالامیر یاقوتی مدیرکل دفتر مدیریت انرژی و 
برنامه ریزی امور مشترکان صنعت برق شرکت توانیر گفت: 
تاکنون بیش از ۳۵ میلیارد تومان خسارات برقی مشترکان 
ناشی از آتش سوزی پرداخت شده است و پس از اتمام 
پرونده های مربوط به این بخش به سراغ سایر پرونده ها 
می رویم. او با بیان اینکه در حال حاضر برای پرداخت 
خسارات برقی مشترکان صنعت برق با بیمه دی قرارداد 
داریم، اظهار کرد: برای سال ۱۴۰۱ هنوز قرارداد جدیدی 
منعقد نشده است؛ یکبار مناقصه برگزار شد که سه شرکت 
حضور داشتند، اما در ارزشیابی که صورت گرفت، مورد 
پذیرش قرار نگرفتند، بار دیگر اسناد، بارگذاری شده است، 
جلسه توجیهی برگزار می شود و احتمالا هفته آینده این 
موضوع مشخص خواهد شد. یاقوتی با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته در سال ۱۴۰۰، گفت: در سال ۱۴۰۰ نزدیک 
به ۹۶ هزار پرونده داشتیم و طبق ارزیابی ها تعداد پرونده ها 
روند صعودی داشته و علت آن نیز آگاه سازی مشترکان به 
واسطه راه اندازی سامانه و انجام اطلاع رسانی در این بخش 
بوده است. مدیرکل دفتر مدیریت انرژی و برنامه ریزی امور 
مشترکان صنعت برق شرکت توانیر با تاکید بر اینکه طبق 
تکلیفی که در ماده ۱۲ قانون تنظیم مقررات مالی وجود 
دارد، به مشترکانی خسارت  پرداخت می شود که برق عامل 
وقوع آتش سوزی شده باشد که متناسب با پول دریافتی 
خسارت پرداخت می شود، تصریح کرد: تاکنون بیش از 
۳۵ میلیارد تومان، از حوزه ای که می توانستیم را پرداخت 
کردیم، در این بین برخی از پرونده ها در رابطه با آتش 
سوزی ها به دلیل اینکه تکلیف قانونی ما بود، در اولویت 
پرداخت قرار گرفتند. او افزود: این پرونده ها ذاتا بزرگ اند و 
به همین دلیل نیاز به کار کارشناسی داشت و باید گزارش 
آتش نشانی و خیلی از موارد دیگر تهیه و مورد بررسی قرار 
می گرفت تا به نتیجه برسند، امیدواریم طی چند روز آینده 
حدود ۴۰۰ پرونده دیگر را تعیین تکلیف کنیم، البته این 
پرونده ها تاکنون مورد بررسی قرار گرفتند، اما مدارک آنها 
ناقص بوده است لذا باید ابتدا این هزینه ها پرداخت شود، 
چراکه تکالیف قانونی صنعت برق است و بعد از آن به سراغ 
پرونده های کوچک که عمدتا مربوط به آسیب دیدگی 
لوازم الکتریکی هستند، بودیم. این مقام مسئول با بیان 
اینکه این پرونده ها ذاتا طبق تعهدات قراردادی و تکالیف 
قانونی ما نیستند، اما اگر منابع مالی اجازه دهد بیمه طرف 
قرارداد این موارد را نیز پرداخت می کند، گفت: تعداد این 
پرونده ها کم نیست و حدود ۳۰ هزار پرونده در این بخش 
وجود دارد که البته جزو همان ۹۶ هزار پرونده می شوند که 
در مقایسه با پرونده های آتش سوزی مبالغ بسیار کمتری 
دارند. به گزارش ایسنا، مدیرکل دفتر مدیریت انرژی 
و برنامه ریزی امور مشترکان صنعت برق شرکت توانیر 
با تاکید بر اینکه در حال حاضر در تلاشیم پرونده های 
آتش سوزی ها را طی چند روز آینده پرداخت کنیم و بعد 
از اتمام، مبالغ باقی مانده را به سایر پرونده ها اختصاص 
دهیم، اظهار کرد: کل ۹۶ هزار پرونده مورد بررسی قرار 
گرفته است و بعد از اتمام پرونده های آتش سوزی سایر 
مشترکان را مورد بررسی قرار می دهیم؛ البته باید گفت 
که نواقص پرونده ها از سمت مشترک زیاد بوده و فشار ما 
روی این بخش است تا مشترکان سریع تر پرونده ها را کامل 

کنند تا بتوانیم زودتر آن ها را تعیین تکلیف کنیم. 
 

انرژی هسته ای از سبد جهانی انرژی 
حذف می شود؟

بحران جهانی انرژی ناشی از تهاجم روسیه به اوکراین 
باعث افزایش علاقه به منابع انرژی جایگزین، از جمله 
هسته ای، در سراسر جهان شده است با این حال، سن 
زیرساخت های هسته ای و این واقعیت که این فناوری 
در بسیاری از کشورها وارد حالت حذف تدریجی شده 
است و مقاومت مداوم در برابر پروژه های هسته ای جدید، 
چرخش سریع برای بسیاری از برنامه های هسته ای را 
پیچیده می کند. بیشتر برنامه های انرژی هسته ای در دهه 
۱۹۷۰ آغاز شد، واقعیتی که در عصر رآکتورهای هسته ای 
امروزی منعکس می شود، با این وجود تعداد برنامه های 
هسته ای در جهان برای چندین دهه کاهش یافته است، 
به رغم اینکه لهستان در پایان اکتبر اعلام کرد که به دنبال 
شروع استفاده از انرژی هسته ای در سال ۲۰۳۳ است، اما 
کشورهایی از جمله بلژیک، آلمان، سوئیس و اسپانیا در 
حال برنامه ریزی برای تعطیل کردن برنامه های هسته ای 
خود هستند. رفتار متعادل در این فرایند را ایتالیا پیش 
گرفته است که در حال بحث در مورد استفاده مجدد از 
این فناوری در دولت راست گرای جدید خود با وجود کنار 
گذاشتن و حتی غیرقانونی شدن آن پس از فاجعه چرنوبیل 
در سال ۱۹۸۶ است ودر این بین چرخش های بیشتری در 
برنامه ریزی های هسته ای سوئد و هلند امکان پذیر است. 
در این بین برخی گام های کوچک به سمت گسترش 
صنعت هسته ای در کشورهایی که به مخالفت سرسختانه 
با انرژی هسته ای معروف هستند، در حال انجام است، 
اما آنها با موانع مورد انتظار روبه رو هستند. آلمان اخیراً 
توانایی استفاده از سه رآکتور باقی مانده خود را تا آوریل 
۲۰۲۳ تمدید کرده است. در ابتدا، این کشور برنامه ریزی 
کرده بود که تمام رآکتورها را تا پایان سالجاری تعطیل 
کند. در ژاپن که از زمان فاجعه فوکوشیما در سال ۲۰۱۱ 
تعداد رآکتورهای فعال را به میزان قابل توجهی کاهش 
داد ممکن است سقف عمر رآکتورها افزایش پیدا کند.  
در بلژیک، جایی که میانگین سنی راکتور بالای ۴۰ سال 
است، درخواست به تعویق انداختن تعطیلی یک رآکتور 
در سپتامبر شکست خورد، در حالی که دولت پایان عمر 
سه رآکتور دیگر را از سال ۲۰۲۳ تا ۲۰۲۵ پس از تهاجم به 
اوکراین تمدید کرد. به گزارش اقتصاد نیوز، با وجود تلاش 
دولت ها در برنامه ریزی های هسته ای، اهمیت نسبی این 
فناوری همچنان کاهش یافته است زیرا ظرفیت سایر 
انواع انرژی از هسته ای بیشتر شده است. گفتنی است 
که در سال ۲۰۲۱، این فناوری کمتر از ۱۰ درصد از برق 
جهانی را تولید کرد که از ۱۷. ۴ درصد در سال ۱۹۹۵ و 

۱۹۹۶ کمتر بود. 

ذرهبیـــــن

آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: افزایش 
قیمت سکه و طلا در روزهای اخیر درحالی 
صورت گرفته که کارشناسان دلایل مختلفی 
را برای آن ذکر می کنند. نزدیک شدن به سال 
میلادی جدید، به سرانجام نرسیدن مذاکرات 
برجام، امن تلقی کردن بازار سکه و طلا در 
شرایط حاکم بر جامعه و... از جمله دلایل افزایش 
متقاضیان خرید طلا به ویژه سکه در بازار و 
رسیدن قیمت سکه تمام به رقم ۱۷ میلیون 
تومان شده است. کارشناسان معتقدند به نظر 
نمی رسد قیمت سکه بیشتر از قیمت کنونی 

افزایش یابد. 
 شاخص های تعیین کننده بر قیمت 

طلا و سکه
میثم رادپور کارشناس طلا در این باره 
به »آرمان ملی« گفت:  افزایش قیمت سکه 
درارتباط نزدیکی با قیمت انس جهانی است، 
هر چند عوامل تاثیرگذار دیگری در ایران در 
قیمت گذاری سکه و طلا دخیل هستند اما 
حباب سکه اخیراً ماندگار و با روند افزایش همراه 
بوده است، هرچند به سرانجام نرسیدن برجام و 
اعِمال تحریم های بیشتر در پرنوسان شدن این 
بازار نیز تاثیر بسیاری داشته اند. او افزود: در بازار 
سکه و طلا عوامل بسیار زیادی تاثیرگذار هستند 
که از جمله آنها می توان به نرخ تورم اشاره کرد 
که قیمت سکه و طلا نیز در همین دایره تعیین 
و افزایش یا کاهش پیدا می کنند البته تغییرات 
قیمت دلار نیز بر این امر موثر است و البته به 
نوسانات قیمت انس طلا در سطح جهانی نیز 
بینجامد اما از آنجا که قیمت دلار در ایران بازار 
بسیار پرنوسانی را تجربه می کند، قیمت طلا و 

سکه نیز مصون از این نمی ماند. 
 خرید سکه و طلا به جای تولید

رادپور اضافه کرد: تقاضا برای خرید طلا در 
روزهای اخیر بالا بوده و مردم عادی به خرید طلا 
به ویژه سکه روی آورده اند در حالی که این امر 
با توجه به رویکردهای داخلی و جهانی توصیه 
نمی شود و خریداران حرفه ای تر مایل به خرید 
طلای آب شده اقدام می کنند.  این کارشناس 
معتقد است: اقتصاد بیمار کشور باعث شده 
است تا سرمایه گذاری ها در ایران به سمت تولید 
نرود و فقط در بازارهای مانند طلا و سکه و... 
شکل گیرد، بدیهی است اگر حمایت از تولید 
و تولیدکنندگان صورت گیرد و سود حاصل 
از این امر تضمین شود، روی آوردن به تولید و 
در نهایت رشد اقتصادی در سطح خرد و کلان 
از مطلوبیت بیشتری برای مردم نیز برخوردار 
خواهد شد.  او تعیین قیمت سکه و طلا را تابعی 
از وضعیت اقتصاد جهانی نیز دانست و گفت: 
روند های افزایشی مشاهده شده از نرخ شاخص 
ارزی در روز های گذشته نشان می دهد که بانک 
مرکزی تمایلی به حضور قیمت ارز مذکور در 
سطوح قیمتی کانال ۳۶ هزار تومانی را نداشته و 
با افزایش سطح حمایت خود از پول ملی از طریق 
تزریق ارز به معاملات رسمی مانع از این امر 
می شود، اما در روز های اخیر و با توجه به تحولات 
به وجود آمده در معاملات بازار سرمایه حجم 
چشمگیری از دارایی ها به بازار افزوده شده که 
نزدیک ترین مقصد آن معاملات سوداگرانه ارز و 
طلا است. در نتیجه انتظار می رود حجم تقاضای 
جدید معادلات بازار را برهم زده و سبب افزایش 

نرخ ارز شود. با این حال باید دید که واکنش بانک 
مرکزی به این افزایش تقاضای احتمالی چیست 
و آیا همچنان تمایلی به تداوم یافتن تزریق های 

خود به بازار ارز را دارد یا خیر. 
 آغاز سال میلادی و افزایش قیمت 

جهانی طلا
عباداله محمدولی عضو هیات مدیره انجمن 
تولیدکنندگان صنف طلا با اشاره به اینکه در 
شرایط کنونی دادوستد در بازار بسیار کم انجام 
می شود، گفت: با توجه به اینکه طی اتفاقاتی 
در مبادلات ارزی انس جهانی کاهش قابل 
ملاحظه ای داشته و به محدوده ۱۶۹۰ دلار 
رسیده در حالی که قبلا به ۱۹۰۰ دلار هم 
رسیده بود و همین نوسانات کاهش تقاضا برای 
مصنوعات طلا را به همراه داشته است، هرچند 
در مقطع کنونی به دلیل ابهاماتی که در اقتصاد 
وجود دارد باعث شده تا فروشنده ها هم با احتیاط 
معامله کنند و با توجه به اینکه در آستانه سال 
میلادی جدید نزدیک می شویم و شرکت های 
بزرگ و بین المللی تسویه حساب می کنند، بر 
همین اساس تقاضا برای طلا افزایش می یابد 
و همین مساله می تواند یک تکانه موقت در 
بازار به وجود بیاورد، اما به طور کلی پیش بینی 
نمی شود که رشد قابل ملاحظه ای در قیمت 
انس جهانی طلا اتفاق بیفتد.  او اضافه کرد: در 
۵ سال گذشته تقاضا برای خرید طلا در بلوک 
شرق زیاد بوده و استدلال هایی وجود دارد که 
قیمت انس جهانی در یک محدوده کاهش 
می یابد تا دوباره طلا وارد مبادلات تجاری شود، 
در شرایط کنونی موسسات مالی هم در بازار طلا 
سرمایه گذاری بالایی دارند و روی نوسانات طلا 
بسیار حساس هستند، زیرا می تواند روی رونق یا 
رکود اقتصادی سایر بخش های بازار جهانی تاثیر 
بگذارد. از طرف دیگر امروز رقابتی بین دلار و 
طلا وجود دارد و کشورهای که ذخیره بالای طلا 
دارند می خواهند آن را به بازار عرضه کنند زیرا 
طلا دیگر سرمایه محسوب نمی شود و شرکت ها 
و تولیدات بیشتر یک ذخیره با ارزش محسوب 
می شود به همین دلیل کشورها روی این بخش 
بیشتر سرمایه گذاری کرده اند. محمدولی اضافه 
کرد: قبلا پیش بینی می شد که قیمت انس 
جهانی طلا می تواند تا بالای ۲۳۰۰ دلار بالا 
برود، اما روند کنونی معاملات بازار جهانی این 
مساله را تایید نمی کند، طلا یک محصولی 
پایان پذیر است و از آنجا که تاکنون جایگزینی 
برای آن تعریف نشده به همین دلیل کشورهای 

مختلف تلاش می کنند تا ذخایری از طلا داشته 
باشند زیرا طلا در محصولات تکنولوژیک کاربرد 
خواهد داشت و اگر قرار باشد محصول دیگری 
جایگزین شود بسیار گرانتر از طلا خواهد بود. 
به همین دلیل حفظ ذخایر طلا نوعی احتیاط 

به حساب می آید. 
 پیش بینی قیمت طلا در 5 ماه آینده

او با اشاره به اینکه قیمت طلا در ۵ ماه آینده 
روندی افزایشی خواهد داشت، اظهار کرد: از آنجا 
که ارزش پول کشور کاهش یافته امروز اقتصاد 
کشور نیازمند ساختارسازی و تقویت صنایع 
است تا از این طریق پول ملی تقویت و اشتغال 
افزایش یابد.  محمدولی با اشاره به اینکه مسائلی 
که روی قیمت دلار و طلا می تواند اثر بگذارد تنها 
برجام نیست و اف ای تی اف و... هم موثر هستند، 
اظهار کرد: امروز اثر روانی برجام روی بازارها 
تاثیرگذار است، هرچند اثر واقعی آن به این اندازه 
نیست، با این حال پیش بینی می شود تا پایان 
امسال قیمت هر گرم طلا به بالای یک میلیون 
و ۴۰۰ هزار تومان برسد.  محمد کشتی آرای با 
بیان اینکه پیش بینی ها درباره روند معاملاتی 
قیمت انس طلا در بازار جهانی بسیار پیچیده 
است، تصریح کرد: در شرایط کنونی معاملات 
انس جهانی بیشتر به چشم انداز تامین سوخت 
در اروپا بستگی دارد و اگر این کشورها نتوانند از 
این چالش عبور کنند به طور قطع قیمت دلار 
کمی افت خواهد داشت و همین مساله می تواند 
بار دیگر به روند صعودی قیمت انس جهانی ختم 
شود، هرچند ممکن است اثر این عامل بر روند 
معاملات موقتی باشد اما وجود چنین نوسانی دور 
از ذهن نیست.  او درباره پیش بینی قیمت طلا در 
ایران هم با نوسانات بالای دلار اشاره کرده و گفت: 
در شرایط کنونی قیمت انس کاهشی بوده اما 
طلا در ایران رشد داشته، به همین دلیل روشن 
است که بازار ایران تحت تاثیر قیمت طلا کاملا 
متلاطم و نوسانی است و اگر در آینده قیمت ارز 
به زیر ۳۰ هزار تومان کاهش پیدا نکند قیمت طلا 

هم می تواند همچنان صعودی باقی بماند.
 چرا سکه ۱۷ میلیون تومان شد؟

محمد کشتی آرای کارشناس بازار سکه و طلا 
با اشاره به اینکه در معاملات روز یکشنبه سکه 
قله تاریخی قیمتی خود را شکست، اظهار داشت: 
در معاملات روز گذشته شاهد آن بودیم که سکه 
تمام در قله تاریخی خود قرار گرفت و مرز ۱۷ 
میلیون تومان را رد کرد، به نوعی می توان گفت 
نرخی که سکه در حال حاضر در آن قرار دارد، 

بالاترین قیمتی است که تاکنون به ثبت رسیده 
است.  او افزود: نکته نادری که روز گذشته رخ داد، 
این بود که سکه تمام در روز های یکشنبه چنین 
افزایش قیمتی را تجربه نمی کرد، زیرا با توجه به 
تعطیلی بازار های جهانی این انتظار نمی رفت که 
سکه این چنین با افزایش قیمت روبه رو شود، اما 
به دلیل افزایش ۵۰۰ تومانی قیمت دلار و قرار 
گرفتن آن در نرخ ۳۶ هزار تومان، شاهد بودیم که 
سکه و طلا نیز در بازار با افزایش بها روبه رو بودند.  
کشتی آرای با اشاره به اینکه در حال حاضر حباب 
سکه دو میلیون تومان است، گفت: درحالی که 
در هفته گذشته حباب سکه در حال کاهش 
بود، اما در هفته جاری این حباب رشد کرد و 
در حال حاضر بیش از ۲ میلیون تومان رسیده، 
این درحالی است که علاوه بر سکه تمام، قیمت 
هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز مرز یک میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان را رد کرده است.  او اضافه کرد: 
به اعتقاد بنده با توجه به هیجانی که دیروز در 
بازار رخ داد و قیمت سکه، طلا و دلار بالا رفت، 
تقاضا برای خرید نیز زیاد شد، که این مساله نیز 
خود یکی از دلایلی بود که قیمت ها را بالا برد، 
زیرا زمانی که در بازار دلار قیمت ها به صورت 
هیجانی بالا می رود، تقاضا برای خرید سکه نیز 
زیاد می شود که این موضوع نیز خود یکی از 
دلایل افزایش قیمت سکه در بازار روز یکشنبه 
بوده است.  رئیس اسبق اتحادیه طلا و جواهر 
تهران با اشاره به اینکه از روز دوشنبه بازار جهانی 
دوباره فعالیت خود را از سر می گیرد، اضافه کرد: 
با توجه به اینکه در پایان هفته گذشته در بازار 
جهانی، اونس در قیمت ۱۷۵۶ دلار به کار خود 
پایان داد، به نظر می رسد از روز دوشنبه نیز طلا 
در همین محدوده ها و با چند دلار نوسان معامله 
شود، بنابرین افزایش قیمت جهانی در حال 
حاضر مطرح نیست و این موضوع نمی تواند به 
عنوان عاملی برای افزایش قیمت طلا و سکه در 

بازار طلا محسوب شود. 
 پیش بینی قیمت سکه

او ادامه داد: به نظر نمی رسد که بانک مرکزی 
اجازه دهد، نرخ دلار فراتر از ۳۶ هزار تومان برود، 
بنابراین اتفاقات روز یکشنبه و عبور قیمت ارز 
از مرز ۳۶ هزار تومان به نظر می رسد ناشی از 
هیجان در بازار بوده، بر این اساس در چنین 
شرایطی نمی توان انتظار داشت سکه و طلا به 
پیشرفت قیمتی خود ادامه دهد و در حالت 
خوشبینانه می توان گفت، سکه تمام در همین 
محدوده ۱۷ میلیون تومان باقی خواهد ماند و 
حتی ممکن است با کاهش قیمت دلار، قیمت 
سکه نیز اندکی پایین  آید.  رئیس اسبق اتحادیه 
طلا و جواهر تهران در پاسخ به این سوال که آیا 
با توجه به افزایش قیمت دلار و رسیدن آن به 
سطح ۴۰ هزار تومان، آیا شاهد سکه ۲۰ میلیون 
تومانی نیز خواهیم بود، پاسخ داد: با توجه به 
وضعیتی که در حال حاضر در بازار ارز وجود دارد، 
به نظر بنده بانک مرکزی بازار را مدیریت خواهد 
کرد و به نظر نمی رسد تا شب عید دلار بخواهد 
۴۰ هزار تومان شود، در چنین حالتی سکه نیز 
به نرخ ۲۰ میلیون تومان به اعتقاد بنده نخواهد 
رسید، از سویی در کوتاه مدت نیز به نظرم با 
توجه به وضعیتی که وجود دارد به نظر می رسد، 
قیمت سکه در همین محدوده های قیمتی حفظ 

خواهد شد. 

 »آرمان ملی« به بررسی بازار سکه و طلا و پیش بینی کارشناسان در آینده می پردازد

بازارسکهوطلابهکدامسومیرود

 راهکارهای تاب آوری اقتصاد ایران
شرایط اقتصادی با گذشت زمان و عدم انجام اقدامات 
اصلاحی مناسب و کامل در سال های گذشته، هر روز 
پیچیده تر شده است و در این شرایط مسئولانی که نگران 
آینده کشور هستند، مجبور به اتخاذ تصمیماتی سخت جهت 
آغاز فرآیندهای اصلاحی اقتصاد خواهند شد که با توجه به 
هزینه های اجرایی این فرآیندها، احتمالا از محبوبیت این فرد 
کاسته خواهد شد زیرا مزایای انجام اصلاحات اقتصادی مورد 
نیاز در یک دوره زمانی میان و بلندمدت قابل مشاهده خواهد 
بود و در این راستا این سوال پیش می آید که چگونه باید 
اقتصاد ایران را در مقابل شوک های بیرونی تاب آوری کرد؟ تا 

زمانی که دیگر بسیار دیر نشود. 
شدن  بهینه  اخذ  گرو  در  اقتصادی  توسعه   

سیاست های راهبردی
محمدحسن صبوری دیلمی در این باره گفت: مشکلات 
و چالش های اساسی انباشته شده و عدم توجه کافی  برخی 
سیاستگذاران و تصمیم گیران به برنامه ریزی راهبردی 
و بلندمدت در برنامه های توسعه ای موجب شکل گیری 
مسائلی در روند توسعه اقتصادی کشور شده که این مساله 
با گذشت زمان وضعیت حادتری به خود گرفته و عبور از 
آن بسیار پرهزینه است؛ این در حالی است که هر یک از از 
این چالش ها، بسیار هزینه بر بوده و به عنوان منبع زایش 
مشکلات جدید در فرآیند توسعه اقتصادی کشور فعال شده 
که در نهایت کشور را با یک فرآیند انباشته سازی موانع و 
مشکلات در مقابل توسعه اقتصادی مواجه کرده است. عضو 
هیات علمی موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی وزارت 
صمت افزود: در واقع یکسری از مشکلات قدیمی و مزمن در 
اقتصاد به صورت انباشته وجود دارند که در زمان مناسب رفع 
آنها در دستور کار قرار نگرفته و یا با توجه به شرایط زمانی، 
از آنها چشم پوشی شده است که در هر صورت، عدم توجه 
کافی به این مشکلات و ادامه برخی روندهای نامناسب در 
تصمیم گیری ها، این مشکلات را به چالش های بزرگ تر و 

اساسی تری تبدیل کرده که اصلاح آن، هزینه های به مراتب 
بیشتری را به همراه داشته است.  او تصریح کرد: با گذشت 
زمان بیشتر و عدم اعمال سیاست های اصلاحی این چالش ها 
به ابرچالش های جدی در اقتصاد ایران تبدیل شده که به طور 
روزمره مشکلات و مسائل جدیدی را در کشور ایجاد نموده و بر 
مشکلات قبلی اضافه می شوند؛ این در حالی است که مواردی 
مانند بحران آب، زیست محیطی، آلودگی هوا، مواجهه شهرها 
با ریزگردها و مسائلی از این دست، وضعیت بغرنج صندوق های 
بازنشستگی، چالش های فزاینده مرتبط با نظام بانکی و نیز 
کسری بودجه های سنواتی، برخی از مهم ترین چالش های 
روبه روی توسعه اقتصاد کشور هستند که توسط صاحب نظران 
اقتصادی با نگاه های متفاوت مورد تاکید قرار گرفته اند. 
صبوری اضافه کرد: چالش های کنونی حاصل عملکرد یکساله 
و دوساله یک دولت نبوده و در یک دوره زمانی بلندمدت و در 
قالب یک فرآیند عدم توجه و عدم انجام اصلاحات اساسی بروز 
و ظهور کرده است و حل این چالش ها، انرژی و هزینه گزافی 
را طلب می کند و نپرداختن به آن هم، به مشکلات هر روزه 
اضافه می کند که خود این امر، شرایط اصلاحات را پیچیده تر 

می نماید. 
 پیش بینی نوسانات تورم در آینده

صبوری ادامه داد: البته با نگاهی به روند تورم در سال های 
گذشته، در برخی سال ها شاهد سطح تورمی پایین تری 
هستیم، اما در همان سال ها نیز شاهد انجام اصلاحات اساسی 
و ساختاری جهت دستیابی به یک روند باثبات، بلندمدت و 
کنترل شده افزایش قیمت ها نیستیم و در نتیجه کاهش های 
احتمالی سطوح تورمی نیز همواره گذرا و کوتاه مدت بوده که 
این فرآیند، به گونه ای بوده که کارگزاران و فعالان اقتصادی 
کشور بر مبنای پیش بینی ۲۰ الی ۲۵ درصدی به عنوان تورم 
بلندمدت اقتصادی، شروع به برنامه ریزی کرده و این رقم را در 
محاسبات خود لحاظ می کنند که اگرچه این سطح نسبت به 
متوسط نرخ تورم در جهان که حدود ۳ درصد است، بسیار بالا 

است؛ اما همین شرایط از جهش های پیاپی قیمتی و نرخ های 
جهش یافته تورمی در ابتدا و انتهای دهه ۹۰ مناسب تر ارزیابی 
می شد و بالطبع اعتراضات کمتری را در میان فعالان اقتصادی 

به دنبال داشت. 
 کسری بودجه و بی انضباطی پولی

او افزود: به بیانی دیگر، مشکل کسری بودجه و بی انضباطی 
پولی و تبدیل آن به تورم به صورت رفتاری مورد انتظار در 
جامعه اقتصادی نهادینه شده بود؛ اگرچه به عنوان یک بیماری 
اقتصادی باید آن را مورد توجه قرار داد و با انجام اصلاحات 
اقتصادی لازم مورد درمان قرار می گرفت؛ هر چند در برخی 
سال ها شاهد هرج و مرج در قیمت ها بودیم که در قالب 
فشارهای فزاینده تورمی نمود پیدا می کردند.  این اقتصاددان 
بیان کرد: بر اساس آمارهای رسمی منتشر شده، هزینه های 
مترتب بر سبدهای مصرفی خانوارهای کشور در فاصله زمانی 
شهریورماه ۱۳۹۹ تا شهریور ۱۴۰۱ تقریبا ۵ برابر افزایش یافته 
است که در این مدت هزینه خوراکی و آشامیدنی خانوارها 
تقریبا ۷. ۵ برابر، پوشاک ۵. ۸ برابر، مسکن ۳ برابر، آموزش ۲. 
۸ برابر و هزینه های مرتبط با بهداشت نیز ۳. ۸ برابر شده است. 
این در حالی است که افزایش این هزینه ها با افزایش متناسب 
درآمد اقشار مختلف همراه نشده و در فاصله زمانی ذکر شده 
خانوارها با فشارهای معیشتی شدیدی مواجه بوده اند، البته 
لازم است مجددا به این موضوع تاکید شود که تجربه مشابهی 
در خصوص جهش هزینه ها و افزایش فشار معیشتی به 

خانوارها، در سال های ابتدایی دهه ۹۰ نیز وجود دارد. 
 تحدید دهک های پایین جامعه

او افزود: طبقات متوسط و دهک های پایین درآمدی از 
یک طرف مجبور به تحدید روزانه هزینه های زندگی بوده و 
از طرف دیگر شاهد ایجاد فاصله بیشتری میان استانداردها و 
الگوهای زندگی خود و دهک های مرفه در جامعه بودند که این 
اتفاقات در کنار برخی خواسته های اجتماعی که در سال های 
اخیر به فراخور توسعه ارتباطات مجازی ایجاد گردید، به 
عنوان پتانسیل های شکل گیری اعتراضات به نحوه مدیریت 
بحران ها و به طور کلی مدیریت اقتصادی و اجتماعی در کشور 

به خصوص پس از آغاز پاندمی کرونا وجود داشتند؛ 
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